
Oświadczenie złożone 
przez senatora Andrzeja Persona 

Oświadczenie skierowane do minister zdrowia Ewy Kopacz 

Szanowna Pani Minister! 

Opieka zdrowotna w Polsce przeżywa głęboki kryzys. W ostatnich dniach przez całą Polskę 
przeszła fala strajków w szpitalach i placówkach medycznych. Objawy rozległej choroby 
systemu zdrowotnego, takie jak: emigracja zarobkowa lekarzy i pielęgniarek, zadłużenie 
szpitali, kolejki do leczenia, szara strefa czy nawet korupcja, wskazują, że naprawa całego 
systemu opieki zdrowotnej wymaga podjęcia wielu trudnych działań, czasu i spokoju 
społecznego. 

Konstytucja Rzeczypospolitej Polskiej daje każdemu prawo do ochrony zdrowia - art. 68 ust. 1, 
a "stan zawałowy" służby zdrowia nie zwalnia jej z obowiązku zapewnienia świadczeń 
zdrowotnych wszystkim obywatelom. Dzisiaj, bez zmiany systemu lecznictwa w Polsce, poziom 
świadczeń i ich dostępność zależne są przede wszystkim od ilości pieniędzy przeznaczonych na 
ochronę zdrowia. Wysokość środków na planowane koszty finansowania świadczeń opieki 
zdrowotnej będących w dyspozycji poszczególnych oddziałów wojewódzkich Narodowego 
Funduszu Zdrowia ustala się zgodnie z algorytmem podziału tychże środków. Obecny tryb 
podziału środków uwzględnia dodatkowy wskaźnik, wynikający ze zróżnicowania kosztu 
jednostkowego świadczenia zdrowotnego. Wprowadzenie tego korektora skutkuje znaczącym 
zróżnicowaniem budżetów poszczególnych oddziałów NFZ na świadczenia zdrowotne w 2008 r. 

Dla Kujawsko-Pomorskiego Oddziału Wojewódzkiego NFZ oznacza to zmniejszenie w 2008 r. 
o 76,5 milionów zł budżetu na świadczenia zdrowotne w porównaniu do wielkości wyliczonej 
bez uwzględnienia nowego wskaźnika. 

Pani Minister, czy zmniejszony budżet na świadczenia zdrowotne Kujawsko-Pomorskiego 
Oddziału Wojewódzkiego NFZ zapewni mieszkańcom województwa równy - jednakowy na 
przykład w stosunku do mieszkańców województwa mazowieckiego - dostęp do świadczeń 
opieki zdrowotnej finansowanych ze środków publicznych? Czy zmniejszenie budżetu 
Kujawsko-Pomorskiego Oddziału Wojewódzkiego NFZ nie doprowadzi do wyzysku personelu 
medycznego wynikającego ze sposobu funkcjonowania opieki zdrowotnej w Polsce? 

Proszę o podjęcie działań gwarantujących każdemu prawo do ochrony zdrowia 
i sprawiedliwość społeczną. 

Z poważaniem 
Andrzej Person 
senator RP 
 


